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سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: برخی مباحث 
کلیدی و البته محدود در وین باقی مانده است که باید 
تصیم در قبال آن ها در واشنگتن اتخاذ شود. الان در 
نقطه توافق قرار نداریم و منتظر پاسخ ایالات متحده 
هستیم. رایزنی در سطوح مختلف ادامه دارد و آقای 

امیرعبداللهیان فردا عازم مسکو هستند.
به گزارش ایلنا، سعید خطیب زاده در نشست خبری صبح دیروز 
ضمن تبریک ولادت حضرت علی اکبر)ع( و روز جوان و تبریک 
نیمه شعبان و ولادت حضرت ولی عصر)عج( و پس ارائه گاهشمار 
هفته گذشته دستگاه دیپلماسی، در پاسخ به این سوال که با توجه 
به اینکه هیات های مشارکت کننده در وین به نزدیکی به توافق 
اذعان داشتند، زیاده خواهی آمریکا این مذاکرات را با وقفه مواجه 
کرده است، موضوعات جدید ایالات متحده چیست، گفت: باید 
تاکید کنم آنچه در بازگشت هیات ها انجامش شده یک تنفس 
و وقفه کوتاه به درخواست هماهنگ کننده کمیسیون مشترک 
است. فروکاستن آنچه در وین اتفاق می افتد به دو یا سه عامل 
درست نیست. برخی مباحث کلیدی و البته محدود باقی مانده که 
باید تصیم در قبال آن ها در واشنگتن اتخاذ شود. الان در نقطه 
توافق قرار نداریم و منتظر پاسخ ایالات متحده هستیم. رایزنی در 
سطوح مختلف ادامه دارد و آقای امیرعبداللهیان فردا عازم مسکو 

هستند. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص 
واکنش مقامات عراقی به حمله موشکی سپاه پاسداران به خاک 
اقلیم کردســتان گفت: به هیچ وجه پذیرفته نیست که یکی از 
همسایگان ما کانون ایجاد تهدید برای جمهوری اسلامی ایران 
شود. این کانون بحران شدن به کشور ثالث برنمی گردد و رژیم 
صهیونیستی بارها از خاک عراق برای ایران تهدید ایجاد کرده 
است و همچنین شاهد تجمع ضد انقلاب در این منطقه بودیم. 
ما بارها به دولت مرکزی عراق تذکر دادیم و گفتیم اجازه ندهید 
مرزهای شما، مرزهای ناامنی برای ایران شود.  عراق باید یکبار 
برای همیشه به این اقدامات پایان دهد. رژیم اشغالگر قدس بداند 

به همه پایگاه هایش اشراف اطلاعاتی داریم . 

خطیب زاده در پاسخ به این سوال که دلیل به تعویق افتادن دور 
پنجم گفت وگوهای ایران و عربســتان چیست، گفت: تاریخی 
توســط دوستان ما در عراق برای گفت وگوهای دور پنجم بین 
ایران و عربستان اعلام شده بود و این تاریخ هنوز قطعی نیست. 
به محض این که تاریخ قطعی شود و دو طرف درباره تاریخ توافق 

کنند اعلام خواهم کرد. 
سخنگوی دستگاه دیپلماســی در واکنش به اظهارات جدید 
کمیسر عالی حقوق بشر در خصوص ایران گفت: به رغم تعاملات 
مثبت بین ایران و کمیسر عالی بیان این ادعاهای بی اساس در 
اظهارات ایشان و منتسب کردن به ایران نه تنها غیرسازنده بلکه 
مخرب روابط هم هســت. ایران فارغ از این نمایش های گاه و 
بیگاهی که برخی از مجامع به ظاهر حقوق بشری دارند برای 
ارتقای مفهوم عالی حقوق بشر تعهد قطعی دارد و این برگرفته 
از ذات مفاهیم متعالی اســت که انقلاب ایران به همراه آورده 

است. توصیه ام به کمیسر عالی این است در مسیر گفت وگوها 
و تعاملات جلو برود. متاسفیم نقض گسترده بدیهیات حقوق بشر 
توسط متحدان و دوستان برخی قدرت ها اتفاق می افتد و نقطه 

شرمی برای مدعیان حقوق بشر است.
 روسیه اعلام کرده که مانع هیچ توافق خوبی 

نخواهد شد
خطیب زاده همچنین در واکنش به این سوال که آیا مردم ایران 
حق دارند از زبان سخنگوی وزارت امور خارجه بشنوند که موضع 
ایران در قبال نقش روسیه در مذاکرات وین چیست، گفت: آنچه 
در خصوص طرح روسیه مطرح می شود کاملا علنی و شفاف 
اســت که باید در کمیسیون مشترک مطرح شود و مانند همه 
پیشنهاداتی است که درست یا غلط در کمیسیون مطرح شده 
است. روایت یک طرف جنگ در مقابل طرف دیگر همانقدر غیر 
معتبر است که بخواهید روایت پیروزی را در میانه جنگ بشنوید. 

آنچه من از روز اول گفتم این است که مسیر ما را منافع ملت ایران 
مشخص می کند. فروکاستن وضعیت فعلی در وین به پیشنهاد 
روســیه خواست و روایت ایالات متحده است. رویکرد روسیه و 
چین تا امروز رویکرد سازنده ای بوده است و ما اطمینان داریم این 
مسیر ادامه پیدا خواهد کرد. روسیه اعلام کرده که مانع هیچ توافق 

خوبی نخواهد شد. امروز همه موضوعات در سبد آمریکا است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص 
امضای تفاهم نامه بین ایران و جمهوری آذربایجان درباره منطقه 
زنگه زور گفت: در چند ماه گذشته با آذربایجان تماس های نزدیکی 
داشتیم و کمیسیون مشترک برگزار و سندی را امضا کردیم. در 
طول جنگ ایران دسترسی به اتباع آذربایجان داده بود که از مرز 
بیله سوار وارد شوند و به نخجوان دسترسی داشته باشند. بعد از 
جنگ این بحث است که از نقاط نزدیک تری وارد مرز شوند. اگر 
بتوانیم زیرساخت های مناسب را فراهم کنیم تسهیلات جدیدی را 

در مسیر ترانزیتی داشته باشیم.
توافق وین باید بصورت اجماعی صورت بگیرد

خطیب زاده در پاســخ به این سوال موضع ایران در قبال کنار 
گذاشته شدن روسیه از توافق چیســت، گفت: آمریکا تا امروز 
مواضع شــاذی را مطرح کرده است. ایالات متحده اساسا عضو 
برجام نیست که بخواهد در خصوص این توافق صحبت کند. 
آمریــکا اول برادری اش را ثابت و بعد ادعای ارث و میراث کند. 
رویه های برجام کاملا مشخص است و باید بصورت اجماعی 

به توافق خوب برسیم. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که رسانه 
لبنانی از ســفر وزیر امور خارجه به لبنان خبر داده است، آیا این 
سفر در ادامه سفر به روسیه انجام خواهد شد، گفت: سفر آقای 
امیرعبداللهیان در دســتور کار اســت اما هنوز تاریخ قطعی آن 
مشخص نشده است. وزیر امور خارج فردا عازم روسیه هستند و 

بعد از آن راهی کشورهایی در حوزه شامات خواهد شد. 
تفاهمات اولیه در خصوص تبادل زندانیان انجام 

شده است
خطیب زاده در پاسخ به سوال ایلنا مبنی بر اینکه آیا تاریخ بازگشت 

هیات ها به وین مشخص شده است و آیا شاهد تحول جدیدی 
در حوزه تبادل زندانیان بوده ایم، گفت: نمی توانم تاریخی برای 
بازگشت هیات ها بدهم و این تاریخ را آقای بوررل یا آقای مورا 
اعلام خواهند کرد اما می توانم بگویم آماده هستیم هرگاه پاسخی 
از واشــنگتن به مطالبات ایران داده شد برای توافق اقدام کنیم. 

برداشت من این است که توقف طولانی نخواهد بود. 
وی افزود: در خصوص موضوع انسانی زندانیان هم این بحث 
بطور موازی پیش رفته و توافقات اولیه انجام شده و باید ببینیم آیا 
آن ها این تفاهمات را اجرا خواهند کرد یا دوباره در شب تبادل آن 

را فراموش می کنند.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی در خصوص 
نقش قطر به عنوان میانجی بین ایران و آمریکا نیز گفت: قطر 
از دوســتان ما است و مثل برخی کشورهای حوزه خلیج فارس 
حساسیت بالایی دارد و با حساســیت تحولات را چه در حوزه 
پیرامونی و چه گفت وگوها در وین  پیگیری می کند و ما همواره در 
تهران میزبان آنها بودیم و در مجامع بین المللی و سفرهای آقای 
امیرعبداللهیان  وسفر دکتر رئیسی این رایزنی ها نزدیک تر شده 

است و در همین بستر در حال رایزنی و تعامل هستیم.
دولت معطل گفت وگوها در وین نبوده و نیست و 

نخواهد بود
خطیب زاده در پاســخ به این سوال که ایران تا کجا بی عملی 
آمریــکا را تحمل خواهد کرد، گفت:  ما دو مســیر را در دولت 
دکتر رئیسی پیگیری کردیم، مســیر اول مسیر خنثی سازی 
تحریم هاست. هیچ چیز در این دولت معطل گفت وگوها در وین 
نبوده و نیست و نخواهد بود. لذا همه طراحی ها در وزارتخانه های 
مختلف مبتنی بر نیازهای اولیه کشور اقتصاد مقاومتی و تاب آوری 
کشــور طراحی شده است. در مسیر دوم که پیگیری می شود و 
وزارت خارجه مسئول پیگیری آن است مسیر رفع تحریم هاست. 
مادامی که ما امید داشته باشیم حقوق ملت در چارچوب خطوط 
قرمز تعیین شده و مصالح اندیشیده شده حفظ شود در وین حضور 
خواهیم داشت ولی هیچ چیزی را معطل وین نکردیم و نخواهیم 

کرد.

خطیب زاده در نشست خبری:

روسیه اعلام کرده که مانع هیچ توافق خوبی نخواهد شد
 رئیس جمهور »قانون نظام رتبه بندی معلمان«

 را برای اجرا ابلاغ کرد
رئیس جمهور »قانون تظام رتبه بندی معلمان« را برای اجرا به وزارتخانه 
آموزش و پرورش و سازمان برنامه و بودجه و سازمان اداری و استخدامی 

کشور ابلاغ کرد.
به گزارش ایسنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، دیروز یکشنبه در اجرای اصل 
یکصد و بیست و سوم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، »قانون نظام رتبه بندی معلمان« 
مصوب مجلس شورای اسلامی را برای اجرا به وزارتخانه آموزش و پرورش و سازمان برنامه و 
بودجه و سازمان اداری و استخدامی کشور ابلاغ کرد. »قانون نظام رتبه بندی معلمان« در جلسه 
علنی روز یکشنبه مورخ پانزدهم اسفند ماه یکهزار و چهارصد مجلس شورای اسلامی تصویب 

و در تاریخ ۱۴۰۰,۱۲.۱۶ به تایید شورای نگهبان رسیده بود.

انتقاد نماینده مجلس از وزارتخانه های راه و نفت؛ 
 شاکری:قیر رایگان به موقع تحویل نمی شود

عضو کمیســیون عمران مجلس با اشــاره به تمدید زمــان تحویل قیر 
رایگان،گفت : با وجود برگزاری جلسات با وزارت راه و نفت اما هر سال زمان 

تحویل قیر رایگان از دست می رود.
به گزارش تسنیم، اقبال شاکری با اشاره به در جلسه تصویب تمدید تحویل قیر رایگان سال 
۱۴۰۰ تا 3۱ شهریور ماه سال آینده اظهار کرد:  متاسفانه هر سال تحویل رایگان هر ساله همین 
مشکل تاخیر را دارد،  علی رغم پیگیری های مکرر مجلس و برگزاری جلسات با وزارت راه و 
شهرســازی و نفت زمان تحویل قیر از دست می رود.وی افزود:  در بودجه سال آینده مقداری 
شرایط بهتر شده اما متاسفانه قیر رایگان به موقع تحویل نمی شود؛ قیر امسال تحویل نشده و 
مجبور شدیم تحویل قیر رایگان را تا پایان شهریور ۱۴۰۱ تمدید کنیم. وی تصریح کرد: امیدواریم 
با این کار معابر و جاده های دسترسی در روستاها، شهرها و علی الخصوص مناطق صعب العبور 

آسفالت شود.

مجمع روحانیون مبارز:
حکومت آل سعود نشان داد نه تنها به موازین اسلامی 

که به موازین انسانی هم پایبند نیست
مجمع روحانیون مبارز در بیانیه ای اعدام بیش از ۸۰ نفر از مسلمانان توسط حکومت 

آل سعود را محکوم کرد.
به گزارش ایلنا، متن بیانیه مجمع روحانیون مبارز به شرح زیر است:

»اناّ لله و إ ناّ إلیه راجعون
حکومتِ  خودکامهِ پادشاهی آل سعود در یک جنایت وحشتناکِ جدید، بیش از هشتاد نفر از انسان های 
مظلوم از شیعیان و غیر آنان را اعدام و به خاک و خون کشیده است و صدها نفر از خانواده ها و وابستگاه 
آنان را عزادار و احساسات انسان های آزاده بویژه در کشورهای اسلامی را جریحه دار کرده است و در 
آستانه ماه مبارک رمضان نشان داده است که نه تنها به موازین اسلامی که به موازین انسانی نیز پایبند 
نیست، لعنت خداوند و اولیاء دین و پاکان و صالحان بر حاکمان و آمران و همه آنان که در این فاجعه 

سیاسی-انسانی دخالت یا مشارکت داشته اند.
این حکومت فاسد که در سوابق حکمرانی خود جنایات بسیاری را به ثبت رسانده است و در داخل کشور 
فاقد پایگاه مردمی و مشروع است به شیوه ای قرون وسطائی با شهروندان بویژه مخالفانش رفتار می کند 
و قتل فجیح خاشقچی و نیز سال ها بمباران یمن که سبب ویرانی این کشور و فاجعه انسانی شده است 
نمونه ای از رفتار و افکار حاکمان سرسپرده و وابسته این رژیم است، رژیمی که به مردم و خواست و اراده 
آنان متکی نیست و برای بقاء خود به بیگانه متکی است و بهاء این وابستگی صدها و صدها میلیارد دلار 
ثروت این کشور و مردم مظلوم آن است که در اختیار آمریکا قرار داده و می دهد و غرب و همه آنان که 
از این خان یغما به غارت، سهمی دارند در برابر این جنایت سکوتی تنفر انگیز در پیش گرفته اند، گویا 
باید چنین فجایع مصیبت باری رخ دهد تا حکومت های فاسد بیشتر شناخته شوند و زمینه سقوط آنان 
به دست آزادی خواهان غیرتمند این کشورها بیشتر فراهم شود، گویا باید این جنایت ها رخ دهد تا پرده 
از چهره حکومت ها و مجامع بین المللی مدعی حقوق بشر بیشتر کنار برود و ملتّ ها کمتر فریب آن ها را 
بخورند.مجمع روحانیون مبارز این اقدام خونبار و جنایت ضد انسانی آل سعود را به شدت محکوم می کند 

و برای کشته شده گان رحمت واسعه الهی را مسئلت دارد و به خانواده های داغدار تسلیت می گوید.«

رئیس مجمع نمایندگان خراسان رضوی:
 اگر چین و روسیه خلاف منافع ما عمل کنند
ما هم در روابط مان تجدیدنظر خواهیم کرد

رئیس مجمع نمایندگان خراسان رضوی گفت: ما با روسیه و چین بر سر منافع مان 
هم پیمان هستیم و تا زمانی که منافع مان تأمین شود با آن ها خواهیم بود و اگر این 

دو کشور خلاف منافع ما عمل کنند، ما هم در روابط مان تجدیدنظر خواهیم کرد.
جواد نیک بین در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه ما طرفدار جنگ در هیچ کجای جهان نیستیم و معتقدیم 
باید صلح و آرامش در همه کشورها برقرار باشد، اظهار کرد: بدون شک در سایه صلح است که رشد و 
شکوفایی اتفاق می افتد. از همان ابتدا ارکان اصلی نظام جمهوری اسلامی اصل جنگ روسیه و اوکراین 
را محکوم کردند و خواستار توقف آن شدند. ما طرفدار جنگ و خونریزی در لبنان، یمن، افغانستان، 
اوکراین و هیچ کجای دیگر نیســتیم و دفاع هم نمی کنیم، اما اگر کسی بخواهد به اندازه وجبی به 
خاکمان تجاوز کند، محکم دفاع خواهیم کرد.وی با بیان اینکه این نوع جنگ هایی که بین اروپا و شرق 
شکل می گیرد به نفع کشورهای شرقی مانند ایران، افغانستان، پاکستان و چین است، افزود: خط انتقال 
نفت و گاز از طریق اوکراین به اروپا می رود و با این جنگ انرژی اروپایی ها تحت تأثیر قرار می گیرد و 
مجبور می شوند نفت و گاز ما را گران تر خریداری کنند؛ هرچند جنگ روسیه و اوکراین از این لحاظ به 
نفع ایران است، اما باید توجه داشت دشمن دوست ما دشمن ما هم هست.این نماینده مجلس عنوان 
کرد: در حال حاضر اروپا و آمریکا خودشان را یک قدرت یکپارچه می دانند و در تمامی جهان سلطه 
دارند و به هر کشوری که بخواهند تجاوز می کنند، اما نتیجه جنگ روسیه و اوکراین در نهایت تجزیه 
هژمونی قدرت های سلطه طلب مانند آمریکا و اروپا خواهد بود و قدرت در دنیا چند تکه و در نهایت موجب 
تعاملات بیشتر در دنیا خواهد شد.نیک بین با بیان اینکه ما با روسیه و چین بر سر منافع مان هم پیمان 
هستیم و تا زمانی که منافع مان تأمین شود با آن ها خواهیم بود، گفت: هرچند با سوریه، عراق و لبنان 
غرابت اعتقادی داریم، اما با روسیه و چین این گونه نیست و هیچ غرابت اعتقادی نداریم و اگر این دو 
کشور خلاف منافع ما عمل کنند، ما هم در روابط مان تجدیدنظر خواهیم کرد.رئیس مجمع نمایندگان 
خراسان رضوی افزود: روسیه مورد اعتماد صد درصد ما نیست و قرار نیست هرچه گفتند چشم بگوییم. 
ما در حال تعامل با روسیه در یک روابط کاملا دیپلماتیک و شفاف هستیم و اگر کمی از مسیر دیپلماتیک 
خارج شوند، حتماً مقابل آن ها خواهیم ایستاد.وی با بیان اینکه آینده دنیا در دست سه کشور چین، روسیه 
و ایران است، اضافه کرد: چین ابرقدرت اقتصادی، روسیه ابرقدرت نظامی و ایران ابرقدرت علمی در دنیا 

خواهد شد و هر سه به هم نیاز خواهند داشت.

مرغ منجمد خارجی بدون مشتری ماند
دولت با واردات مرغ منجمد از برزیل و ترکیه تنظیم بازار شب عید را در دستور کار 
قرار داد. با این حال دبیر انجمن تولیدکنندگان مرغ می گوید: به رغم قیمت پایین تر 
مرغ  منجمد خارجی نسبت به مرغ گرم، این محصولات بدون مشتری ماندند. اما 

قیمت ها تا حدودی کاهشی شدند.
به گزارش تجارت نیوز، شب عید امسال به دلیل کاهش قدرت خرید مردم، تقاضای چندانی برای خرید 
کالاهای اساسی ازجمله گوشت، مرغ، برنج و … وجود ندارد. در این بین حتی واردات مرغ منجمد از 
برزیل و ترکیه هم کمکی به تنظیم بازار نکرد. زیرا مردم به کیفیت محصولات نیز اهمیت می دهند.

در همین مورد دبیر انجمن تولیدکنندگان مرغ به تجارت نیوز گفت: بازار شب عید مرغ آرام است. هیچ 
تقاضای کاذبی در این بازار وجود ندارد. با آنکه مرغ منجمد از برزیل و ترکیه برای تنظیم بازار شب عید 
وارد بازار شد، اما باز تقاضایی برای خرید این محصولات وجود ندارد.رضا مبصری توضیح داد: علت نبود 
تقاضا برای مرغ  منجمد به کیفیت و قابلیت مصرف آن بازمی گردد. این مرغ ها به گونه ای هستند که بعد 
از یخ زدایی باید بلافاصله به صورت یکجا مصرف شوند. در حالی که ممکن است یک وعده مرغ کامل 

برای بسیاری از خانوار زیاد باشد. به همین دلیل خرید این مرغ برای آن ها حتی صرفه اقتصادی ندارد.
او ادامــه داد: البتــه با واردات مرغ منجمد بازار مرغ گرم ثبات پیدا کــرد. طوری که قیمت مرغ در 
میادین اصلی ۲۰۰۰ تومان کمتر از نرخ مصوب توزیع می شود.مبصری درباره قیمت ها نیز اعلام کرد: 
فروشندگان مرغ منجمد برزیلی و ترکیه ای را با قیمت ۲۰ هزار تومان می فروشند. قیمت این کالا در 
مراکز عمده فروشی ۱۸ هزار تومان است.او اضافه کرد: مرغ منجمد وارداتی در فروشگاه های آنلاین و 
فروشگاه های دولتی و نظامی هم توزیع شد، اما باز هم بدون مشتری ماند.پیش تر فخرالدین احمدی، 
عضو هیات مدیره اتحادیه فروشندگان مرغ و ماهی از حذف شدن ماهی از سفره شب عید مردم خبر 
داد و گفت: با افزایش قابل توجه قیمت ماهی تقاضا برای خرید این کالای اساسی فروکش کرد. مردم 

هم توان خرید آن را ندارند.

 ورود ۲.۲ میلیون دوز واکسن
 آسترازنکای اهدایی آلمان

ســخنگوی گمرک گفت: با ورود دو محموله اهدایی واکســن آسترازنکا از آلمان، 
واکســن های آسترازنکای وارده به کشــور به بیش از ۱۸ میلیون و ۸۳۶ دوز و کل 

واکسن های وارداتی از بهمن سال قبل به بیش از ۱۵۸ میلیون دوز رسید.
به گزارش تســنیم، روح الله لطیفی اظهار داشت: شب گذشته یک محموله   یک میلیون و ۴۱3هزار 
و ۶۰۰دوزی واکســن آســترازنکای اهدایی آلمان با پرواز لوفت هانزا به فرودگاه امام )ره( وارد شد که با 
هماهنگی های صورت گرفته با وزارت بهداشت و نهادهای مرتبط به صورت حمل یکسره توسط اداره کل 
گمرک فرودگاه امام )ه( ترخیص شد.وی افزود: امشب هم محموله 777هزار و 9۰۰دوزی اهدایی آلمان وارد 
کشور می شود.سخنگوی گمرک توضیح داد: با ورود این دومحموله که سرجمع آن به دو میلیون و ۱9۱هزار 
و 9۰۰ دوز واکسن آسترازنکا می رسد مجموع واکسن های وارده آسترازنکا به کشور بدون احتساب محموله 
مرجوعی ۸۲۰ هزار دوزی به ۱۸میلیون و ۸3۶هزار و ۱۱۰دوز می رسد.وی افزود: جمع کل واکسن های 

وارده به کشور از ابتدای بهمن سال 99 تا امشب به ۱5۸میلیون و 5۶هزار و ۸۰۸دوز رسیده است.

اخبار کوتاه 

معاون اقتصادی رئیس جمهوری گفت: ما 
شروع به اصلاح ســاختار بودجه کرده ایم 
و از ورود پول های بی پشتوانه به نقدینگی 

جلوگیری می کنیم.
به گزارش ایســنا، محسن رضایی در همایش ملی 
مدیران جهادی وزارت کشــور با بیان اینکه مدیریت 
جهادی در برابر مدیریت دیوانی اســت و در مدیریت 
جهادی، ماموریت پذیری و ماموریت دادن محور اساسی 
است، اظهار کرد: مدیریت دیوانی، تشریفاتی و ظاهری و 

برای رفع تکلیف است ولی مدیریت جهادی سر از پا نمی شناسد و یکپارچه عشق و جهاد و تلاش است. مدیریت 
جهادی شگفتی ساز است و مدیریت دیوانی، کار عادی را انجام می دهد.وی با تاکید بر اینکه در مدیریت جهادی 
بن بست وجود ندارد، گفت: مدیران جهادی خلاق، نوآور، شجاع و ریسک پذیر هستند و این چیزی است که ما در 

اقتصاد می خواهیم. تحول اقتصادی هم از فکر و روحیه و انگیزه آدم ها آغاز می شود. 
رضایی با بیان اینکه ما باید تحول اساسی در اقتصاد به وجود آوریم که در فرهنگ و زندگی جامعه تحول ایجاد 
کند، یادآور شد: دولت، اصلاحات اقتصادی را از تجارت آغاز کرده است؛ چون اولین مزیت ایران از تجارت است. 
اصلاحات را اول از مقررات تهاتر را شروع کرده ایم و به سمت حمل یکسره در بندرها رفته ایم. همچنین دنبال 

ایجاد برندینگ در دنیا هستیم، بنابراین زنجیره تجارت از ابتدا تا انتها باید اصلاح شود. 
وی با بیان اینکه کارآفرینان باید به دولت کمک کنند تا گره های تجاری باز شود، گفت: دولت طبق اصل ۴۴ 
نمی تواند شرکت درست کند و فقط نقش حمایتی باید داشته باشد. ما شروع به اصلاح ساختار بودجه کرده ایم و 

از ورود پول های بی پشتوانه به نقدینگی جلوگیری می کنیم.
معاون رئیس جمهور با تاکید بر اینکه ثروت اصلی دست کارآفرینان کشور است و دولت بسترساز و هدایت کننده 
اصلاحات اقتصادی کشور است، گفت: باید از سمت بنگاه سازی یه سمت صنعت سازی برویم، چون در ایران 

صنعت نداریم و بدون صنعت نمی توانیم جهش های بزرگ را تجربه کنیم.
 احتمال کسری بودجه ۸۰۰ هزار میلیاردی صندوق های بازنشستگی 

تا پایان چهار سال آینده
وی گفت: مسئله مهمی که وجود دارد، کار سخت دولت در بحث هزینه های خود است و اگر اوضاع به همین 
شکل پیش رود، کسری بودجه صندوق های بازنشستگی تا پایان چهار سال آینده به ۸۰۰ هزار میلیارد تومان 
می رسد که البته شروع به اصلاح و بهبود آن هستیم.رضایی تأکید کرد: دولت اموال وسیعی دارد که پول آن مانده 
است و با طرح های نیمه تمام در کشور، دارایی های غیرمولد و هزینه های سنگین نمی توان ادامه داد. دلارهای 
نفتی را نباید به بانک مرکزی می دادند که در این بودجه جلوی این کار را گرفتیم و گفتیم وزارت نفت حق ندارد 
دلارهای نفتی را به بانک مرکزی بدهد.معاون رییس جمهوری با اشاره به اینکه محرومیت زدایی و از بین بردن 
فقر مطلق و برقراری عدالت، برنامه اصلاحاتی است که به دنبال آن هستیم تا آن را به صورت جدی انجام دهیم، 
تصریح کرد: ما برای ایجاد تحول در اقتصاد کشور باید به سمت صنعت سازی برویم. منظور ما ایجاد محصول 
صنعتی، کارگاه صنعتی یا کارخانه نیست، بلکه برای مثال، صنعت گردشگری و سلامت هم از این دسته موارد 
هستند.وی تأکید کرد: ما بدون تحول جدی و قیام اقتصادی سفت و سخت نمی توانیم اتفاقات مثبت رقم بزنیم.   
لازم اســت بسترهای لازم را فراهم کنیم.معاون اقتصادی رئیس جمهور  با بیان اینکه راه تجارت در ایران را 
باید باز کنیم گفت: تجارت بسیار برای ما مهم است. در حوادثی که در این اطراف برای ما اتفاق می افتد - مثل 
افغانستان که الان آمدند به سمت ما، مثل روسیه و اوکراین - چون ایران چهارراه است و اگر پیشرفتی در  اطراف 
 ایران باشــد، می توانیم منافعش را ببریم و جنگ هم در اطراف ایران باشــد ما می توانیم منافعش را از طریق

 تجارت ببریم.

با توجه به اینکه صادرات ایران به ســوریه یک روند 
افزایشی را پیش رو گرفته است، یک چشم انداز مثبت 
به ارزش ۵۰۰ میلیون دلار در تجارت میان دو کشور در 

سال ۲۰۲۲، قابل پیش بینی است.
چنــدی پیش، رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و ســوریه از 
برنامه ریزی دو کشــور برای افزایش حجم مبادلات تجاری خود به 
5۰۰ میلیون دلار در سال ۲۰۲۲ خبر داد در حالی که مبادلات تجاری 
دو کشور در 9 ماهه نخست سال ۲۰۲۱، نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 9۰ درصد رشد داشته است.
به گزارش »بازار« گفته های کیوان کاشــفی نشــان می دهد که 
مبادلات اقتصادی دو کشــور در حال حاضــر روند صعودی دارد به 
طــوری که دولت های دو کشــور در حوزه هــای مختلف از جمله 
حمل ونقل، روابط بانکی و صدور روادید در حال انجام اقدامات مثبت 
برای تجار هستند تا مبادلات و مراودات تجاری را تسهیل کنند. البته، 
لازمه رسیدن به این رقم نیازمند ایجاد و فراهم نمودن زیرساخت های 
مناسب است. این موضوع در حالی مطرح است که در حال حاضر بیش 
از هشت درصد از کل محصولاتی که از ایران به عراق صادر می شود، 
به بازار سوریه می رود اما به عنوان واردات از ایران ثبت نمی شود این 
اقدام توسط کردهای عراق صورت می گیرد. با این حال، این مسئله 

موجب می شود تا سوری ها با محصولات ایرانی آشنا شوند.
در اوایل ســال جاری میلادی، رستم قاسمی، وزیر حمل و نقل و 
شهرسازی ایران که به دمشق سفر کرده بود، اعلام کرد که ایران و 
سوریه به توافقات اولیه برای ایجاد منطقه آزاد مشترک و یک بانک 
مشترک دست یافته اند. تصمیمات ایجاد این نهادها در سفر سه روزه 
قاسمی به سوریه که در راس هیئتی بلندپایه با مقامات ارشد این کشور 
از جمله بشار اسد رئیس جمهور، فیصل مقداد وزیر امور خارجه و محمد 
ســامر الخلیل وزیر اقتصاد و تجارت خارجی دیدار و گفت و گو کرد، 

اتخاذ شد.
همچنین، در آن سفر، مسائل اقتصادی سوریه و موانع و مشکلات 
کنونی در روابط اقتصادی ایران و ســوریه مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت به طوری که قرار شد تا کمیته مشترکی بین دو کشور برای حل 

چنین مشکلاتی تشکیل شود.
حال با توجه به اهمیت موضوع رویکرد دولت ســیزدهم در توسعه 
تعاملات اقتصادی با همسایگان و امکان دستیابی به هدف تجارت 
دوجانبه 5۰۰ میلیون دلاری در سال ۲۰۲۲، توضیحاتی در خصوص 
مناسبات تجاری میان دو کشور و حضور ایران در بازار سوریه و بالعکس 

ارائه می شود:
سوریه از شــرکای راهبردی ایران در حوزه های سیاسی و امنیتی 
محسوب می شــود. در حقیقت، روابط میان دو کشور طی 3۰ سال 
گذشته روابطی مستحکم و رو به رشدی در مناسبات سیاسی و امنیتی 

بوده است. وجود دشــمنان و اهداف مشترک در جهت نابودی آنها 
به همراه قرار گرفتــن در کنار تحولات و بحران های منطقه ای و 
بین المللی موجب شده تا روابط و مناسبات فی مابین عمق بیشتری 

داشته باشند.
ایران اولین کشوری بوده که به صورت عملی و میدانی با آغاز بحران 
سوریه در سال ۲۰۱۱ به کمک ملت و دولت سوریه شتافته است. از 
طرفی، حضور کشور در بازار سوریه تنها محدود به صادرات کالاهای 
غیرنفتی و نفتی نیست و شرکت  های خدمات فنی و مهندسی ایرانی 
و برخی شرکت های صنعتی حتی قبل از شروع بحران داخلی سوریه، 
نقش فعالی در بازار این کشــور داشــته و پروژه های خدمات فنی و 
مهندسی و سرمایه گذاری مختلفی را به ارزش مالی تقریبا ۲.5 میلیارد 
دلار در این کشور طی سالهای ۱3۸7 تا ۱397 در زمینه های مختلف 

عملیاتی و اجرایی کرده اند.
البته به دلیل جنگ داخلی و ناامنی موجود در سوریه طی سالهای 
جنگ، روند تداوم صادرات خدمات فنی_مهندســی از ایران به این 
کشور دچار وقفه شــد و بر سطح مناسبات تجاری فی مابین تاثیر 
گذاشت. همچنین، ســرمایه گذاری های شرکت های ایرانی مانند 
شرکتهای خودروسازی که بخشی از صادرات ایران به این کشور را 
شامل می شد، به دلایل مسائل جنگ به نوعی متوقف شد و سطح 

این گونه فعالیتها کاهش یافت.
در حال حاضر دیگر جنگ پایان یافته و طی چند سال اخیر دولتمردان 
دو کشور در جهت تداوم و پیشبرد روابط اقتصادی در سطح یکسان 
با مناسبات سیاسی در حال تلاش هستند و از طرفی مقامات ایرانی 
تلاش خود را به کار گرفته اند تا ســهم خود را در این کشور افزایش 
دهند، چرا که بر اســاس اعلام اتاق بازرگانی ایران در اواخر ســال 
گذشته، سهم ایران از اقتصاد سوریه تنها سه درصد بوده در حالی که 
 کشوری مانند ترکیه 3۰ درصد تجارت این کشور را در اختیار گرفته

 است.
در حالی که این موضوع نشــان دهنده ضعف ایران در دیپلماسی 
اقتصادی است، عواملی مانند گران بودن حمل و نقل، عدم وجود روابط 
بانکی، مسائل مربوط به تضامین صادراتی و عدم آمادگی زیرساختها 

برای صادرات از جمله برخی از عوامل میزان صادرات اندک به سوریه 
تاکنون بوده است.

بر اســاس اعلام ICT، میزان صادرات ترکیه به سوریه در سال 
۲۰۲۰، برابر تقریبا یک میلیارد و ششصد میلیون دلار یعنی معادل 
3۸.5 درصد مجموع واردات سوریه ثبت شده است. این رقم در حالی 
گزارش شده که با توجه به مشکلات سیاسی ترکیه و سوریه و این 
که دولت ترکیه از مخالفان سرسخت بشار اسد و از حامیان گروه های 
شبه نظامی اوپوزیسیون این کشوراست، با اینکه اقدامات ترکیه قانونی 
نمی باشد اما از طریق مرزهای هوایی یا دریایی و غیره ترکیه به تجارت 
با سوریه می پردازد.همچنین، این کشور در 9 ماهه سال ۲۰۲۱ بیش 
از ۱.5 میلیارد دلار صادرات به سوریه داشته که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل آن، به میزان 3۱ درصد رشد داشته است. بنابراین در حالی 
که بر اساس برخی از قوانین موجود در سوریه، واردات برخی از کشورها 
از جمله ترکیه ممنوع اســت، اما این کار در حال انجام شدن است و 
کالاها به صورت قاچاق و راههایی که از طریق مناطق اشغال شده 

گشوده، ارسال می شوند.
پــس از ترکیه به ترتیب، چین با ۲۰ درصــد معادل ۸3۴ میلیون 
دلار، مصر هفت درصد معادل ۲۸9 میلیون دلار، روسیه، هند، لبنان 
و جمهوری اســلامی ایران، هفت کشور اول صادر کننده به سوریه 
می باشند. این آمار نشان می دهد که با وجود آنکه فرصتهای زیادی 
در اختیار ایران بوده، اما جمهوری اسلامی به درستی از این فرصتها 
استفاده نکرده و در هفت ماهه سال ۱۴۰۰ کل صادرات ایران به سوریه 

حتی به ۱۰۴ میلیون دلار هم نرسیده است.
حقیقت این اســت که تا زمانی که کشــور در حوزه دیپلماســی 
اقتصادی فعالیت های خود را اصلاح نکند، امکان استفاده از بسیاری 
از ظرفیت های اقتصادی وجود نخواهد داشت. بر همین اساس، باید 
بستری فراهم شود تا سرمایه گذاران و تجار ایرانی در فضای بین المللی 
کمترین آسیب را دیده و مذاکرات طوری پیش برود که دست آنها برای 

فعالیت در عرصه های مختلف باز شود.
بر همین اساس، ایران می تواند در بخشهای مختلف مانند کشاورزی، 
کالایی_صنعتی و خدمات شامل صدور خدمات پزشکی و تجهیزات 
آن، دارویی، فنی_مهندسی و غیره در سوریه فعالیت کند و با توجه 
به برخورداری از علم و تکنولوژی به تولید و سرمایه گذاری مشترک 
در این کشــور بپردازد. انجام اقدامات تجاری و تولیدات مشــترک 
 میتواند به تعمیق و ماندگاری روابط میان دو کشــور کمک شایانی

 کند.
از این رو، مقامات دو کشور ضمن تاکید بر عمق، ثبات و تحکیم روابط 
دو کشور معتقدند که با تقویت روابط اقتصادی و تجاری سوریه و ایران 
می توان در جهت کاهش و یا خنثی کردن اثرات اقدامات تحریمی 

علیه مردم دو کشور دوست استفاده کرد.

 ایران باید سهم بیشتری 
در بازار سوریه داشته باشد

هدف گذاری 500 میلیون دلاری برای تجارت تهران-دمشق؛ 

 وزارت نفت حق ندارد 
دلارهای نفتی را به بانک مرکزی بدهد

محسن رضایی:

 بی توجهی برخی بانک ها در عدم بلوکه بخشی از وام به متقاضیان

تورم، بانک ها را پوست کلفت کرده است!
هرچند بانکها ملزم به عدم بلوکه بخشی از تسهیلات در ارایه 
وام شده اند اما برخی بانکها به این موضوع بی توجه اند و بانک 
مرکزی به جای معرفی آنها به هیئت انتظامی و تمرکز برکاهش 

تورم فقط به آنها هشدارمی دهد.
پرداخت وام در سیستم بانکی در حالی انجام می شود که اگر فردی از روی 
ناچاری و گرفتاری دست به دامن بانک ها شد تا با دریافت وام یا تسهیلات 
مشکلاتش حل شود اما برخی بانک ها بخشی از وام را تا پرداخت آخرین قسط 
آن بلوکه می کنند و یا از همان ابتدا )در قسط اول یا دوم( کل سود وام بانکی 
را از متقاضی گرفته و بعد شروع به دریافت اقساط وام می کنند. این اقدام که از 
نظر بانک مرکزی غیر قانونی است اما اغلب بانک ها بدون توجه به بخشنامه 
عدم بلوکه کردن بخشی از تسهیلات برای پرداخت وام ولی متاسفانه همچنان 

به چنین امری مبادرت می ورزند.
افزایش هزینه تمام شده پول، توجیه بانک ها در بلوکه کردن 

بخشی از وام های پرداختی!
اقدامی که از دیدگاه کارشناسان و مسئولان بانک مرکزی غیر قانونی است و 
متخلفان باید مورد بازخواست قرار گیرند. اما توجیه بانکها در بلوکه کردن بخشی 
از وام و تسهیلات پرداختی این است که هزینه تمام شده پول در سیستم بانکی 
بالاست و برای اینکه جبران بخشی از هزینه شود از این طریق با رسوب بخشی 
از وام های پرداختی در سیستم بانکی و تجمیع آنها برای پرداخت دوباره آن در 
قالب وام که سودی را نصیب بانک کند، دست به این کار غیر قانونی می زنند.

البته بانک مرکزی برای چندمین بار بانک ها را ملزم به رعایت قانون و پیروی 
از دستورات و اعمال بخشنامه ها در این زمینه کرده است اما متاسفانه بخش 
عمده ای از بانک ها با بی توجهی به این امر همچنان پرداخت وام به متقاضی 
را در قبال بلوکه شدن بخشی از آن انجام می دهند. این در حالی است که بانک 
مرکزی تیرماه سالجاری در بخشنامه ای خطاب به شبکه بانکی با اعلام اینکه 
بلوکه کردن بخشی از تسهیلات اعطایی به مشتریان، در قالب انواع سپرده ها 

ممنوع است، یادآور  شد در صورتی که بانک ها قصد دارند معادل بخشی از مبلغ 
تسهیلات اعطایی را به صورت وثیقه نقدی و در قالب سپرده بپذیرند، باید سود 

علی الحساب به آن سپرده تعلق گیرد.
تخلف بانک ها در ارایه وام به متقاضیان با وثیقه بخشی از آن 

رویکردی غیر قانونی و نادرست است
حســن شجاعی علی آبادی، رئیس کمیســیون اصل نود مجلس شورای 
اسلامی در گفتگو با »بازار« درباره تداوم تخلف برخی بانک ها در بلوکه کردن 
بخشی از وام و تسهیلاتی که باید به متقاضی داده شود، گفت: بانک مرکزی 
متولی این امر است و هر بانکی که از قانون و مقررات سرپیچی می کند باید 
سریعا آن را معرفی کند.وی در پاسخ به اینکه بانک مرکزی برای چندمین بار 
بانک ها را ملزم به عدم رویکرد غلط بلوکه کردن بخشی از وام برای پرداخت 
آن به متقاضیان کرده است اما متاسفانه بی توجهی هایی از سوی برخی بانک 
ها در این زمینه به چشم می خورد، گفت: اینکه بانک مرکزی چند بار به سیستم 
بانکی هشدار می دهد تا آنها مطابق قوانین، مصوبات و بخشنامه ها عمل کنند، 
اما نتیجه بخش نیست، پس چرا خاطیان را به معرفی نمی کند و یا نسبت به 

برخورد با آنها کم توجه است.
وام گیرندگان نباید تحت فشار بانک ها باشند؛ فراخوان رئیس 

کل بانک مرکزی به مجلس برای پاسخگویی
رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ادامه چنین 
رویکردی قانون شکنی و بی توجهی به رعایت سلسله مراتب مدیریتی است. 
با این وجود اگر خطایی از سوی بانک ها سرزده شود باید با آنها برخورد شود تا 
حقوق مردم ضایع نشود. بانک ها نباید با قانون تراشی به نفع خود متقاضیان وام 
یا تسهیلات را تحت فشار قرار دهند تا با قانع شدن آنها در بلوکه شدن بخشی 

از وام، کسب سود کنند و بانک مرکزی نیز نظاره گر باشد.
شجاعی افزود: هر بانکی که از قانون سرپیچی کند و مقررات بانک مرکزی را 
زیر پا بگذارد، بانک مرکزی پس از هشدار جدی، سریعا باید آن بانک را به هئیت 

انتظامی معرفی کند و اگر بی نظمی ها در سیستم بانکی ادامه داشته باشد بی 
تردید عالیترین مقام بانک مرکزی را به کمیسیون اصل نود فرا خواهیم خواند تا 

پاسخگو چنین وضعیتی شود.
وثیقه بخشی از وام برای جبران هزینه های بالای بانک!

محسن صادقی، کارشناس بانکی نیز در گفتگو با خبرگزاری »بازار« گفت: 
اینکه بانک ها بخشی از وام و تسهیلات را به عنوان وثیقه بلوکه می کنند به 
دلیل آن است که هزینه تمام شده پول در بانک ها افزایش یافته و از طرفی 
با توجه به تورم حدود 5۰ درصد و نرخ سود بانکی ۱۸ درصد، سیستم بانکی از 
محل ارایه وام و تسهیلات دچار زیان شده و سعی می کنند با این اقدام جبران 

بخشی از زیان را در خروج منابع از بانک کنند.
وی با بیان اینکه بانک مرکزی هر چند به حمایت از مردم و وام گیرندگان 
بانک ها را ملزم به عدم بلوکه بخشی از وام کرده است اقدامی قابل تحسین و 
بجاست اما چنانچه این بانک با سیاست گذاری های درست و برنامه ریزهای 
کارشناسانه در مسیر مهار رشد نرخ تورم گام بردارد و تورم را حداقل به 3۰ درصد 
برساند، بانک ها نیز در پرداخت وام با هزینه بالا مواجه نمی شود و اقدام به بلوکه 
کردن بخشی از وام متقاضی نمی نمایند.این کارشناس بانکی خاطرنشان کرد: از 

آنجایی عرضه و تقاضا مشخص کننده نرخ سود تسهیلات شده است، بنابراین 
متقاضی وام و تســهیلات در شرایطی که نرخ تورم بیش از ۲ برابر نرخ سود 
بانکی است هر اندازه از بانک تسهیلات یا وام دریافت کند به نفع او و به زیان 
بانک تمام می شود. از طرفی چون تقاضا برای وام در چنین شرایطی بالاست، 
بنابراین بانک ها با چنین اقدامی دست به بلوکه کردن بخشی از تسهیلات وام 
گیرنده می زنند که اتفاقا وام گیرنده نیز در این معامله راضی است چرا که به 
خوبی می داند که سودی که باید به بانک بدهد کمتر از میزان نرخ تورمی است 

که احساس می کند.
 نرخ تورم کاهش یابد بانک ها در ارایه وام زیانده نمی شوند

 و به سود آنهاست
صادقی اظهارداشت: بانک مرکزی باید تلاش کند تا نرخ تورم در کشور سیر 
نزولی را در پیش گیرد و از طرفی حافظ ارزش پول ملی شود چرا که در اقتصاد 
تورم زده نرخ سود بانکی کم، برای بانک ها در پرداخت تسهیلات مشکل آفرین 
خواهد شد. بنابراین مشکل اصلی اکنون نرخ بالای تورمی است که اقتصاد 
کشور و خانوارها را با مشکل روبه رو کرده و بانک مرکزی باید با تمرکز بر روی 

کاهش نرخ تورم هدف گذاری دقیقی داشته باشد.
بنا به این گزارش، اگرچه بانک مرکزی برممنوعیت بلوکه کردن بخشی از 
تســهیلات توسط شبکه بانکی تاکید دارد و اعلام کرده است هر بانکی که 
به قوانین ابلاغ شــده بی توجهی کند و آن را رعایت نکند به هیات انتظامی 
بانک مرکزی معرفی و با  متخلفان برخورد خواهد شــد اما برخی بانک ها با 
توجیه اینکه هزینه تمام شده پول در پی رشد بالای تورم افزایش یافته است، 
همچنان اقدام به این کار می کنند که به گفته کارشناسان ساختار بانک ها 
با مدیریت بانک مرکزی در انجام فعالیت ها در مســیر قانون باید اصلاح و 
سیستم بانکی مطابق دستورالعمل های بانک مرکزی عمل کند، از طرفی نیز 
سیاست گذاری های طوری باشد که تورم در جامعه کاهشی شود تا بانک ها نیز 

درارایه وام و تسهیلات دچار زیان نشوند.
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